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Na stronie internetowej PZJ ukazaÅ‚ siÄ™ jakiÅ› czas temu protokóÅ‚ z zebrania zarzÄ…du z 25
wrzeÅ›nia. Tym razem zebranie byÅ‚o prawomocne, a uchwaÅ‚y waÅ¼ne. To na tym zebraniu
czworo czÅ‚onków zarzÄ…du bÄ™dÄ…cych od jakiegoÅ› czasu w sporze z prezesem PZJ,
przeforsowaÅ‚o swoje postulaty, m.in. o odwoÅ‚aniu Marcina KamiÅ„skiego z funkcji dyrektora
zarzÄ…dzajÄ…cego, czy o zwoÅ‚aniu nadzwyczajnego zjazdu PZJ. Do tego protokoÅ‚u
doÅ‚Ä…czony zostaÅ‚ &bdquo;regulamin dziaÅ‚ania zarzÄ…du PZJ.&rdquo; NaleÅ¼aÅ‚oby dodaÄ‡
&ndash; zmieniony regulamin. ChodziÅ‚o bowiem o to, aby &ndash; jak juÅ¼ pisaÅ‚em wczeÅ›niej -
praca (i decyzje) czÅ‚onków zarzÄ…du nie byÅ‚a uzaleÅ¼niona od woli prezesa w tym sensie, Å¼e
jednoosobowo mógÅ‚ je blokowaÄ‡. Kiedy czytaÅ‚em ten zmieniony regulamin uderzyÅ‚o mnie, Å¼e
bodajÅ¼e aÅ¼ piÄ™Ä‡ razy uÅ¼ywane sÄ… sÅ‚owa &bdquo;sekretarz generalny&rdquo;. A to,
Å¼e &bdquo;w posiedzeniach zarzÄ…du uczestniczy sekretarz generalny&hellip;&rdquo;, a to, Å¼e
moÅ¼e on wnosiÄ‡ o uzupeÅ‚nienie porzÄ…dku obrad (jak czÅ‚onkowie zarzÄ…du), a to, Å¼e
&bdquo;sÅ‚uÅ¼bowo podlega prezesowi zwiÄ…zku.&rdquo; Ani razu zaÅ› nie ma mowy o
&bdquo;dyrektorze zarzÄ…dzajÄ…cym&rdquo;.

A przecieÅ¼ od kilku juÅ¼ lat nie ma w PZJ sekretarza generalnego, jest zaÅ› &bdquo;dyrektor
biura&rdquo; czy &bdquo;dyrektor zarzÄ…dzajÄ…cy&rdquo;. SwojÄ… drogÄ… nielogiczne
okreÅ›lenie, bo czy moÅ¼e byÄ‡ dyrektor, który nie zarzÄ…dza? To jest przecieÅ¼ istota tej funkcji
&ndash; zarzÄ…dzanie podlegÅ‚Ä… mu komórkÄ… i zatrudnionymi w niej ludÅºmi. &bdquo;Dyrektor
zarzÄ…dzajÄ…cy&rdquo; to klasyczne masÅ‚o maÅ›lane. To tak na marginesie. No wiÄ™c jak to
jest? Z jednej strony czÅ‚onkowie zarzÄ…du odwoÅ‚ujÄ… Marcina KamiÅ„skiego z funkcji
&bdquo;dyrektora zarzÄ…dzajÄ…cego&rdquo;, powierzajÄ… tÄ™ funkcjÄ™ Patrycji
Kaczorowskiej, obligujÄ…c jÄ… do rozpisania konkursu na stanowisko &bdquo;dyrektora
zarzÄ…dzajÄ…cego&rdquo;, a w dopiero co zmienionym regulaminie pracy zarzÄ…du mówiÄ…
tylko o sekretarzu generalnym, a o &bdquo;dyrektorze zarzÄ…dzajÄ…cym&rdquo; nie ma
najmniejszej wzmianki! WyglÄ…da to trochÄ™ schizofrenicznie. No chyba, Å¼e intencjÄ… owej
czwórki zarzÄ…du jest, aby w bliskiej przyszÅ‚oÅ›ci (np. po zjeÅºdzie nadzwyczajnym)
reaktywowaÄ‡ funkcjÄ™ sekretarza generalnego?Co za róÅ¼nica &ndash; sekretarz generalny czy
dyrektor biura &ndash; powie ktoÅ›. To tylko inne okreÅ›lenia tej samej roli. OtóÅ¼ nie! Sekretarz
generalny to nie tylko przeÅ‚oÅ¼ony pracowników biura ZwiÄ…zku, to takÅ¼e osoba, która miaÅ‚a
w swym zakresie obowiÄ…zków kontakty z FEI. MiÄ™dzy innymi czuwaÅ‚a nad tym, aby wszystko
to co siÄ™ zmieniaÅ‚o w FEI (przepisy, kalendarz) szybko znajdowaÅ‚o odzwierciedlenie w polskim
jeÅºdziectwie. Ta osoba musiaÅ‚a dobrze siÄ™ orientowaÄ‡ w strukturze organizacyjnej FEI, jej
sposobach dziaÅ‚ania, znaÄ‡ najwaÅ¼niejsze osoby w FEI, bywaÄ‡ na kongresach itp. No i
oczywiÅ›cie dobrze znaÄ‡ jÄ™zyk uÅ¼ywany oficjalnie w FEI &ndash; w dzisiejszych czasach
&ndash; jest nim angielski. Czytelnikom tego bloga, a zwÅ‚aszcza tym mÅ‚odszym, warto
przypomnieÄ‡, jak to bywaÅ‚o w PZJ w przeszÅ‚oÅ›ci. Za tzw. komuny sekretarzem generalnym
byÅ‚ Eryk Brabec, a szefem wyszkolenia Marcin Szczypiorski. Obaj te funkcje peÅ‚nili przez wiele
lat, a Å¼e byli fachowcami, byÅ‚o to z duÅ¼Ä… korzyÅ›ciÄ… dla Å›rodowiska jeÅºdzieckiego.
OczywiÅ›cie, podlegÅ‚oÅ›Ä‡ sÅ‚uÅ¼bowa obowiÄ…zywaÅ‚a. Sekretarz generalny byÅ‚
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przeÅ‚oÅ¼onym szefa wyszkolenia (jak i innych pracowników biura), nad nim byÅ‚ zarzÄ…d PZJ i
oczywiÅ›cie prezes. Ale prezesi siÄ™ zmieniali, skÅ‚ady zarzÄ…du PZJ teÅ¼ ulegaÅ‚y zmianom, a
panowie Brabec i Szczypiorski trwali i byli dwoma solidnymi filarami, na jakich opieraÅ‚ siÄ™ caÅ‚y
gmach o nazwie PZJ. A teraz? Od wielu juÅ¼ lat PZJ nie ma szczÄ™Å›cia, aby trafiÄ‡ na osoby,
które miaÅ‚yby kompetencje, wyksztaÅ‚cenie, doÅ›wiadczenie i te cechy charakteru, które
pozwoliÅ‚yby skutecznie i efektywnie wykonywaÄ‡ obowiÄ…zki sekretarza generalnego i szefa
wyszkolenia. Nie ma tych dwóch filarów, a tzw. dziaÅ‚acze spoÅ‚eczni walczÄ… zawziÄ™cie o
wÅ‚adzÄ™ i wydzierajÄ… sobie obszary, które ich najbardziej interesujÄ…, bo majÄ… tam coÅ› do
ugrania dla siebie. PiszÄ™ &bdquo;tzw. dziaÅ‚acze spoÅ‚eczni&rdquo;, choÄ‡ oczywiÅ›cie mam
Å›wiadomoÅ›Ä‡, Å¼e czasy dziaÅ‚ania spoÅ‚ecznego juÅ¼ nie wrócÄ…. CzÅ‚onkowie stosunkowo
maÅ‚ego ciaÅ‚a, jakim jest zarzÄ…d PZJ, muszÄ… mieÄ‡ jakÄ…Å› formÄ™ rekompensaty za czas
poÅ›wiÄ™cony dla spraw PZJ. Ale gdyby w PZJ byÅ‚ kompetentny sekretarz generalny, to nie
doszÅ‚oby do takiej niezdrowej sytuacji, Å¼e pracÄ™ &bdquo;dyrektora
zarzÄ…dzajÄ…cego&rdquo; Marcina KamiÅ„skiego nadzorowaÅ‚ prezes Marcin KamiÅ„ski. A teraz
pracÄ™ &bdquo;dyrektora zarzÄ…dzajÄ…cego&rdquo;, którÄ… to funkcjÄ™ peÅ‚ni Patrycja
Kaczorowska, nadzoruje zarzÄ…d PZJ, którego czÅ‚onkiem jest Patrycja Kaczorowska. Brak
sekretarza generalnego byÅ‚ teÅ¼ prapoczÄ…tkiem wielkiej zapaÅ›ci w obszarze walki z szeroko
pojÄ™tym dopingiem w naszym jeÅºdziectwie, bo pani rzecznik dyscyplinarna tÅ‚umaczyÅ‚a, Å¼e
nie moÅ¼e zaczÄ…Ä‡ rozpatrywaÄ‡ tych spraw, bo do niej formalnie nie trafiaÅ‚y. A nie trafiaÅ‚y,
bo formalnie tylko sekretarz generalny mógÅ‚ jej je przekazywaÄ‡. A ówczesnemu zarzÄ…dowi PZJ,
po tym, jak siÄ™ rozstaÅ‚ z Å•ukaszem Jankowskim (ostatnim sekretarzem generalnym) bardzo
duÅ¼o czasu zajÄ™Å‚o ustalenie, kto ma przyjmowaÄ‡ wyniki laboratorium antydopingowego i
przekazywaÄ‡ je do rzecznika dyscyplinarnego, kiedy sÄ… one pozytywne. NiezaleÅ¼nie od tego,
pani rzecznik kiepsko wykonywaÅ‚a swoje obowiÄ…zki, dobrze wiÄ™c, Å¼e obecny zarzÄ…d w
pakiecie spraw do zaÅ‚atwienia na najbliÅ¼szym nadzwyczajnym zjeÅºdzie PZJ przewidziaÅ‚ jej
odwoÅ‚anie i powoÅ‚anie nowego rzecznika dyscyplinarnego. KonkludujÄ…c &ndash; pozwolÄ™
sobie na takÄ… konstatacjÄ™. W hierarchii spraw personalnych, które sÄ… najwaÅ¼niejsze dla
sprawnego funkcjonowania instytucji o nazwie Polski ZwiÄ…zek JeÅºdziecki, duÅ¼o istotniejsze jest
to, kto bÄ™dzie sekretarzem generalnym oraz to, kto bÄ™dzie szefem wyszkolenia, od tego, kto
bÄ™dzie nowym prezesem PZJ, czy od tego, kto wejdzie do zarzÄ…du, a kto nie. JeÅ›li znajdziemy
odpowiednich kandydatów na sekretarza generalnego i szefa wyszkolenia, to bÄ™dÄ… mogli nam
(czyli caÅ‚emu Å›rodowisku jeÅºdzieckiemu) sÅ‚uÅ¼yÄ‡ nie przez jednÄ… kadencjÄ™, a przez
wiele. A kolejny prezes, czy kolejny zarzÄ…d bÄ™dzie nam sÅ‚uÅ¼yÅ‚ tylko jednÄ… kadencjÄ™,
czy nawet mniej, co w ostatnich latach staÅ‚o siÄ™ reguÅ‚Ä… (do czego i ja siÄ™ przyczyniÅ‚em, co
samokrytycznie przyznajÄ™). ApelujÄ™ teÅ¼, aby odejÅ›Ä‡ od dyrektorów, czy to biura, czy to
sportowego, a powróciÄ‡ do tradycyjnych w sporcie funkcji &ndash; sekretarza generalnego i szefa
wyszkolenia. I na koniec z innej beczki. Chodzi o jÄ™zyk polski i jego reguÅ‚y. W Å›rodowisku
jeÅºdzieckim, w nazewnictwie, w dokumentach i pismach panoszy siÄ™ koszmarny nawyk
naduÅ¼ywania wielkich liter.Oto przykÅ‚ady:KaÅ¼dy z CzÅ‚onków ZarzÄ…du, a takÅ¼e Sekretarz
Generalny moÅ¼e&hellip;;Sekretarz Generalny podlega sÅ‚uÅ¼bowo Prezesowi ZwiÄ…zku;
...nazwiska czÅ‚onków ZarzÄ…du&hellip; JeÅ›li w tekÅ›cie w gazecie (czy na jakimÅ› portalu)
moÅ¼emy przeczytaÄ‡, Å¼e: posiedzenie polskiego rzÄ…du poprowadziÅ‚ premier, to dlaczego,
kiedy w grÄ™ wchodzi jeÅºdzieckie Å›rodowisko: na zebraniu byli obecni CzÅ‚onkowie ZarzÄ…du
oraz Sekretarz Generalny, a poprowadziÅ‚ je Prezes ZwiÄ…zku.Dlaczego jeÅ›li moÅ¼emy
przeczytaÄ‡, Å¼e nowym sekretarzem generalnym NATO zostaÅ‚&hellip;., to przypadku PZJ
nazwÄ™ tej samej funkcji musimy pisaÄ‡ duÅ¼Ä… literÄ…? Jedynie sÅ‚owo
&bdquo;ZwiÄ…zek&rdquo; moÅ¼e byÄ‡ pisane duÅ¼Ä… literÄ…, ale w okreÅ›lonej sytuacji.
Takiej, kiedy np. w statucie jest taki oto fragment: Polski ZwiÄ…zek JeÅºdziecki zwany dalej
&bdquo;ZwiÄ…zkiem&hellip;"W takim dokumencie sÅ‚owo ZwiÄ…zek jest równowaÅ¼nikiem nazwy
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wÅ‚asnej, jakÄ… jest Polski ZwiÄ…zek JeÅºdziecki, a uÅ¼ywa siÄ™ go zamiennie ze wzglÄ™du na
oszczÄ™dnoÅ›Ä‡ miejsca. Nazwy wÅ‚asne pisze siÄ™ wielkimi literami. PozostaÅ‚e nazwy &ndash;
maÅ‚ymi literami. PrzecieÅ¼ &bdquo;zarzÄ…d PZJ&rdquo; jest takim &bdquo;polskim
rzÄ…dem&rdquo;, tylko w duÅ¼o mniejszej skali, w Å›rodowisku jeÅºdzieckim.  OkreÅ›lenia:
zarzÄ…d, prezes, sekretarz generalny, czÅ‚onek zarzÄ…du, a takÅ¼e komisja rewizyjna, walny
zjazd delegatów, itp. &ndash; to wszystko nie sÄ… nazwy wÅ‚asne. Pisanie ich duÅ¼ymi literami
jest bÅ‚Ä™dem. Jest Å‚amaniem reguÅ‚ jÄ™zyka polskiego. Dbajmy wiÄ™c nie tylko o polskie
jeÅºdziectwo, ale takÅ¼e o polski jÄ™zyk.Marek Szewczyk
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